ĮVARDŽIUOTINIŲ BŪDVARDŽIŲ

LINKSNIAVIMAS

Vienaskaita

	Linksnis
	Vyriška giminė
	Įvardis
	Moteriška giminė
	Įvardis

	V. kas?
	Gerasis, puikusis


	jis
	Geroji, puikioji
	ji

	K. ko?
	Gerojo, puikiojo


	jo
	Gerosios, puikiosios
	jos

	N. kam?
	Gerajam, puikiajam


	jam
	Gerajai, puikiajai
	jai

	G. ką?  
	Gerąjį, puikųjį


	jį
	Gerąją, puikiąją
	ją

	Įn. kuo?
	Geruoju, puikiuoju


	juo
	Gerąja, puikiąja
	ja

	Vt, kur?
	Gerajame, puikiajame


	jame
	Gerojoje, puikiojoje
	joje


Daugiskaita

	Linksnis
	Vyriška giminė
	Įvardis
	Moteriška giminė
	Įvardis

	V. kas?
	Gerieji, puikieji


	jie
	Gerosios, puikiosios
	jos

	K. ko?
	Gerųjų, puikiųjų


	jų
	Gerųjų, puikiųjų
	jų

	N. kam?
	Geriesiems, puikiesiems


	jiems
	Gerosioms, puikiosioms
	joms

	G. ką?
	Geruosius, puikiuosius


	juos
	Gerąsias, puikiąsias
	jas

	Įn. kuo?
	Geraisiais, puikiaisiais
	jais
	Gerosiomis, puikiosiomis
	jomis

	Vt. kur?
	Geruosiuose, puikiuosiuose
	juose
	Gerosiose, puikiosiose
	jose


VEIKSMAŽODŽIO ASMENAVIMAS

Veiksmažodis yra kaitoma kalbos dalis, kuri reiškia daikto ar asmens veiksmą arba būseną ir atsako į klausimus: ką daro? ką darė? ką darydavo? ką darys? 

Veiksmažodžiai kaitomi nuosakomis (tiesioginė, tariamoji, liepiamoji), laikais (esamasis l., būtasis kartinis l., būtasis dažninis l., būsimasis l.)  skaičiais (vienaskaita ir daugiskaita) ir asmenimis.

Veiksmažodžio formos skirstomos į pagrindines ir išvestines. 

Pagrindinės veiksmažodžio formos

	Bendratis
	Esamojo l. III asmuo
	Būt. kart. l. III asmuo

	nešti, dūgzti, vežti
	neša, dūzgia, veža
	nešė, dūzgė, vežė

	tylėti
	tyli
	tylėjo

	rašyti
	rašo
	rašė


Pagal esamojo laiko trečiojo asmens galūnes (- a, - i, - o) visus veiksmažodžius skirstome į tris asmenuotes:

                       Pirma asmenuotė: es. l. III a. galūnė – a, -ia (neša, galvoja, verkia)

 Antra asmenuotė: es. l. III a. galūnė – i (tyli, myli, žiūri)

           Trečia asmenuotė: es. l. III a. galūnė – o (rašo, valgo, skaito)

I. TIESIOGINĖ NUOSAKA

1. Esamasis laikas

Vienaskaita

	Aš
	nešu, vežu
	tyliu
	rašau

	tu
	neši, veži
	tyli
	rašai

	jis, ji
	neša, veža
	tyli
	rašo


Daugiskaita

	Mes
	nešame, vežame
	tylime
	rašome

	jūs
	nešate, vežate
	tylite
	rašote

	jie, jos
	neša, veža
	tyli
	rašo


2. Būtasis kartinis laikas

Vienaskaita

	Aš
	nešiau, vežiau
	tylėjau
	rašiau

	tu
	nešei, vežei
	tylėjai
	rašei

	jis, ji
	nešė↑, vežė↑
	tylėjo↑
	rašė↑


Jei būt. kart. laiko III asmens galūnė yra – o, tai vns. II asmenyje rašome – ai. Jei III asmens galūnė –ė, tai II asmenyje rašome –ei.
Pvz.: rado – radai, galvojo – galvojai, gaudė – gaudei.


Daugiskaita

	Mes
	nešėme, vežėme
	tylėjome
	rašėme

	jūs
	nešėte, vežėte
	tylėjote
	rašėte

	jie, jos
	nešė, vežė
	tylėjo
	rašė


(Išvestinių formų asmenavimas)

3. Būtasis dažninis laikas

Veiksmažodžių būtasis dažninis laikas – išvestinė forma. Ji padaroma iš bendraties kamieno, pridedant priesagą –dav- ir asmenų galūnes.

Neš- ti + -dav- + -o → nešdavo               Tylė- ti + -dav- + -o → tylėdavo

Vež- ti + -dav- + -o → veždavo               Rašy- ti + -dav- + -o → rašydavo

Vienaskaita

	Aš
	nešdavau
	tylėdavau
	rašydavau

	tu
	nešdavai
	tylėdavai
	rašydavai

	jis, ji
	nešdavo
	tylėdavo
	rašydavo


Daugiskaita

	Mes
	nešdavome
	tylėdavome
	rašydavome

	jūs
	nešdavote
	tylėdavote
	rašydavote

	jie, jos
	nešdavo
	tylėdavo
	rašydavo


4. Būsimasis laikas

Veiksmažodžių būsimasis laikas – išvestinė forma. Ji padaroma iš bendraties kamieno, pridedant priesagą –s(i)- ir asmenų galūnes. Trečiasis asmuo galūnės neturi. 

Priebalsių rašyba

Būsimojo laiko veiksmažodžių, kurių bendraties kamienas baigiasi priebalsiais ž, z, š, s, asimiliuojasi ir susilieja su priesaga –s. Jie virsta s arba š.

Ves- ti + s → ves                        dūgz - ti + s → dūgs

Neš- ti + s → neš                         vež - ti + s → verš

Paskutinė būsimojo laiko kamieno priebalsė rašoma taip, kaip tariama : s arba š.

Šaknies balsių rašyba

Dviskiemenių veiksmažodžių, kurių bendratyje prieš –ti yra ilgieji y arba ū, būsimojo laiko III asmenyje jie sutrumpėja.

Pvz.: gy-ti + s → gis,  bū-ti + s → bus,  bet: aš gysiu, tu gysi, mes gysime, jūs gysite!

         ly-ti + s → lis,   žū-ti + s → žus.           aš būsiu, tu būsi, mes būsime, jūs būsite!

Išimtys : siū-ti → siūs, vy- ti → vys.

Vienaskaita

	Aš 
	vešiu, gysiu, būsiu
	tylėsiu
	rašysiu

	tu
	veši, gysi, būsi
	tylėsi
	rašysi

	jis, ji
	veš, gis, bus
	tylės
	rašys


Daugiskaita

	Mes
	vešime, gysime,būsime
	tylėsime
	rašysime

	jūs
	vešite, gysite, būsite
	tylėsite
	rašysite

	jie, jos
	veš, gis, bus
	tylės
	rašys


II. TARIAMOJI NUOSAKA

Tariamosios nuosakos veiksmažodžiai reiškia tariamą arba galimą veiksmą, kuris vyktų, jeigu būtų tam tikra sąlyga, pvz.: eičiau, jei galėčiau, neštų, jei pajėgtų...

Tariamoji nuosaka yra padaroma iš bendraties kamieno, pridedant priesagą –t- ir asmenų galūnes. Įsidėmėkite! Trečiojo asmens galūnė –ų.

Neš- ti + -t- + -ų→ neštų, 

 tylė- ti + -t- + -ų→ tylėtų,  

 rašy- ti + -t- + ų→ rašytų

Vienaskaita

	Aš 
	neščiau
	tylėčiau
	rašyčiau

	tu
	neštum
	tylėtum
	rašytum

	jis, ji
	neštų
	tylėtų
	rašytų


Daugiskaita

	Mes
	neštume/neštumėme
	tylėtume/tylėtumėte
	rašytume/rašytumėte

	jūs
	neštute/neštumėte
	tylėtute/tylėtumėte
	rašytute/rašytumėte

	jie, jos
	neštų
	tylėtų
	rašytų


III. LIEPIAMOJI NUOSAKA

Liepiamosios nuosakos veiksmažodžiais dažniausiai reiškiame liepimą, raginimą, pageidavimą. Liepiamoji nuosaka neturi vienaskaitos I-ojo asmens.

Liepiamoji nuosaka yra padaroma iš bendraties kamieno, pridedant priesagą –k- ir asmens galūnes.

Neš- ti + -k → nešk,        tylė- ti + -k → tylėk,

aug- ti + -k → auk,      
rašy- ti + -k → rašyk.

Jei bendraties kamienas baigiasi priebalsiu g, šis garsas asimiliuojasi ir susilieja su priesaga –k. Paskutinę liepiamosios nuosakos priebalsę rašome taip, kaip tariame - -k, pvz.: auk, dek, užmik.

Vienaskaita

	Aš
	―
	―
	―

	tu
	nešk, auk
	tylėk
	rašyk

	jis, ji
	tegu neša, teauga
	tegu tyli
	terašo


Daugiskaita

	Mes
	neškime, aukime
	tylėkime
	rašykime

	jūs
	neškite, aukite
	tylėkite
	rašykite

	jie, jos
	teneša, tegu auga
	tetyli
	tegu rašo


SANGRĄŽINIŲ
VEIKSMAŽODŽIŲ ASMENAVIMAS

Veiksmažodžiai, su kuriais yra sutapusi sangrąžos dalelė –si(-s), vadinami   s a n g r ą ž i n i a i s.

Veiksmažodžiai be priešdėlio sangrąžos dalelę turi žodžio gale. Priešdėliniai veiksmažodžiai sangrąžos dalelę –si- turi tarp priešdėlio ir šaknies: nusipraus, apsirengia, pasikvietė ir pan.

Sangrąžiniai veiksmažodžiai dažniausiai pasako tokį veiksmą, kuris taikomas sau pačiam: šukuojasi, pinasi kasas, prausiasi, nešasi, perkasi ir pan. Dalis sangrąžinių veiksmažodžių reiškia tarpusavio veiksmą, pvz.: vaikai stumdosi, varžosi, rungiasi ir pan. Be šių veiksmažodžių yra vsangrąžinių veiksmažodžių, kurie nei sau taikomo, nei tarpusavio veiksmo nereiškia, pvz.: juokiasi, šypsosi, džiaugiasi, šaiposi, rąžosi ir pan. Jie be sangrąžos dalelės nevartojami.

Pagrindinės sangrąžinių veiksmažodžių formos

	Bendratis
	Esamojo l. III asmuo
	Būt. kart. l. III asmuo

	neštis
	nešasi
	nešėsi

	gailėtis
	gailisi
	lėjo
gailėjosi

	mokytis
	mokosi
	mokėsi


Pagal esamojo laiko trečiojo asmens galūnes (- a, - i, - o) visus veiksmažodžius skirstome į tris asmenuotes:

                       Pirma asmenuotė: es. l. III a. galūnė – a, -ia (nešasi džiaugiasi)

              Antra asmenuotė: es. l. III a. galūnė – i (gailisi)

                       Trečia asmenuotė: es. l. III a. galūnė – o (mokosi)

Veiksmažodžių su priešdėliu sangrąžos dalelė si yra tarp priešdėlio ir šaknies. Tokie veiksmažodžiai asmenuojami taip pat kaip nesangrąžiniai veiksmažodžiai, pvz.: aš pakeliu – pasikeliu, tu pakeli – pasikeli, jis pakelia – pasikelia . . .

I. TIESIOGINĖ NUOSAKA

1. Esamasis laikas

Vienaskaita

	               Aš
	nešuosi
	gailiuosi
	mokausi

	                tu
	nešiesi
	gailiesi
	mokaisi

	             jis, ji
	nešasi
	gailisi
	mokosi


Daugiskaita

	             Mes
	nešamės
	gailimės
	mokomės

	              jūs
	nešatės
	gailitės
	mokotės

	           jie, jos
	nešasi
	gailisi
	mokosi


2. Būtasis kartinis laikas

Vienaskaita

	             Aš
	nešiausi
	gailėjausi
	mokiausi

	              tu
	nešeisi
	gailėjaisi
	mokeisi

	           jis, ji
	nešė↑si
	gailėjo↑si
	mokė↑si


Jei būt. kart. laiko III asmens galūnė yra – o, tai vns. II asmenyje rašome – ai. Jei III asmens galūnė –ė, tai II asmenyje rašome –ei.
Pvz.: klausosi – klausaisi, tikėjo – tikėjaisi, vežėsi – vežeisi.


Daugiskaita

	            Mes
	nešėmės
	gailėjomės
	mokėmės

	             jūs
	nešėtės
	gailėjotės
	mokotės

	          jie, jos
	nešėsi
	gailėjosi
	mokėsi


Išvestinių formų asmenavimas

3. Būtasis dažninis laikas

Sangrąžinių veiksmažodžių būtasis dažninis laikas – išvestinė forma. Ji padaroma iš bendraties kamieno, pridedant priesagą –dav- , sangrąžos dalelę –si ir asmenų galūnes.

Neš- ti –s + -dav- + -o +  -si → nešdavosi               
Gailė- ti –s + -dav- + -o + -si → gailėdavosi 

Moky- ti –s + -dav- + -o + si → mokydavosi

Vienaskaita

	             Aš
	nešdavausi
	gailėdavausi
	mokydavausi

	              tu
	nešdavaisi
	gailėdavaisi
	mokydavaisi

	           jis, ji
	nešdavosi
	gailėdavosi
	mokydavosi


Daugiskaita

	Mes
	nešdavomės
	gailėdavomės
	mokydavomės

	jūs
	nešdavotės
	gailėdavotės
	mokydavotės

	jie, jos
	nešdavosi
	gailėdavosi
	mokydavosi


4. Būsimasis laikas

Veiksmažodžių būsimasis laikas – išvestinė forma. Ji padaroma iš bendraties kamieno, pridedant priesagą –s(i)- , sangrąžos dalelę –si ir asmenų galūnes. Trečiasis asmuo galūnės neturi. 

Priebalsių rašyba

Būsimojo laiko veiksmažodžių, kurių bendraties kamienas baigiasi priebalsiais ž, z, š, s, asimiliuojasi ir susilieja su priesaga –s. Jie virsta s arba š.

Ves-ti–s + s + -is → vesis 

Neš-ti-s + s + -is → nešis                         

vež-ti–s + s + -is→ veršis

Paskutinė būsimojo laiko kamieno priebalsė rašoma taip, kaip tariama : s arba š !
Vienaskaita

	             Aš 
	              vešiuosi, nešiuosi
	                  gailėsiuosi
	mokysiuosi

	              tu
	                 vešiesi, nešiesi
	                   gailėsiesi
	mokysiesi

	           jis, ji
	                   vešis, nešis
	                     gailėsis
	mokysis


Daugiskaita

	            Mes
	                      vešimės
	                   gailėsimės
	mokysimės

	             jūs
	                       vešitės
	                    gailėsitės
	mokysitės

	          jie, jos
	                        vešis
	                      gailėsis
	mokysis


II. TARIAMOJI NUOSAKA

Tariamosios nuosakos veiksmažodžiai reiškia tariamą arba galimą veiksmą, kuris vyktų, jeigu būtų tam tikra sąlyga, pvz.: vežčiausi, jei galėčiau, neštųsi, jei pajėgtų...

Sangrąžinių veiksmažodžių tariamoji nuosaka yra padaroma iš bendraties kamieno, pridedant priesagą –t- , sangrąžos dalelę –si  ir asmenų galūnes. Įsidėmėkite! Trečiojo asmens galūnė –ųsi.

 Neš-ti-s + -t- + -ų + si → neštųsi,   

gailė-ti-s + -t- + -ų + si→ gailėtųsi,   

moky-ti-s + -t- + ų + si→ mokytųsi
Vienaskaita

	             Aš 
	                    neščiausi
	                     gailėčiausi
	                  mokyčiausi

	              tu
	                   neštumeisi
	                    gailėtumeisi
	                 mokytumeisi

	           jis, ji
	                      neštųsi
	                       gailėtųsi
	                    mokytųsi


Atkreipkite dėmesį į vienaskaitos antrąjį asmenį ! Jo galūnė – tumeisi !

Daugiskaita

	            Mes
	          neštumės/ neštumėmės
	        gailėtumės/ gailėtumėtės
	        mokytumės/ mokytumėtės

	             jūs
	            neštutės/ neštumėtės
	          gailėtutės/ gailėtumėtės
	         mokytutės/ mokytumėtės

	          jie, jos
	                     neštųsi
	                      gailėtųsi
	                    mokytųsi


III. LIEPIAMOJI NUOSAKA

Liepiamosios nuosakos veiksmažodžiais dažniausiai reiškiame liepimą, raginimą, pageidavimą. Liepiamoji nuosaka neturi vienaskaitos I-ojo asmens.

Sangrąžinių veiksmažodžių liepiamoji nuosaka yra padaroma iš bendraties kamieno, pridedant priesagą –k- , sangrąžos dalelę –is ir asmens galūnes.

Neš-ti-is  + -k + -is → neškis,                     gailė-ti-is  + -k  + -is → gailėkis,

džiaug-ti-is  + -k  +  -is → džiaukis,      
moky-ti-is  + -k + -is → mokykis.

Jei bendraties kamienas baigiasi priebalsiu g, šis garsas asimiliuojasi ir susilieja su priesaga –k. Paskutinę liepiamosios nuosakos priebalsę rašome taip, kaip tariame - -k, pvz.: džiaukis.

Vienaskaita

	             Aš
	―
	―
	―

	              tu
	               neškis, džiaukis
	gailėkis
	mokykis

	           jis, ji
	         tegu nešasi, tesidžiaugia
	tegu gailisi
	tesimoko


Daugiskaita

	            Mes
	          neškimės, džiaukimės
	gailėkimės
	mokykimės

	             jūs
	           neškitės, džiaukitės
	gailėkimės
	mokykitės

	          jie, jos
	         tesineša, tegu džiaugasi
	tesigaili
	tegu mokosi


Prie sangrąžinio veiksmažodžio pridedant bet kokį priešdėlį sangrąžos dalelė atsiranda tarp priešdėlio ir šaknies: nešasi – tesineša, nesineša, atsineša, susineša, prisineša ir pan.

VEIKIAMOSIOS  RŪŠIES  DALYVIAI 

	
LAIKAI

	DARYBA
	DALYVIAI

	Esamasis  laikas
	Vež/a/+ -ąs,-antis,-anti

Tyl/i/ + -įs, -intis,-inti

Rod/o/ + -ąs,-antis,-anti
	Vežąs, vežantis, vežanti

/vežą, vežantys, vežančios/

Tylįs, tylintis, tylinti

/tylį, tylintys, tylinčios/

Rodąs, rodantis, rodanti 

/rodą, rodantys, rodančios/

	Būtasis  kartinis  laikas
	Vež/ė/ + -ęs, -usi

Tylėj/o/+ -ęs, -usi

Rod/ė/ + -ęs, -usi
	Vežęs, vežusi

/Vežę, vežusios/

Tylėjęs, tylėjusi

/Tylėję, tylėjusios/

Rodęs, rodžiusi

/Rodę, rodžiusios/

	Būtasis  dažninis  laikas


	Vež/ti/ + -dav- + -ęs, -usi

Tylė/ti/ +  -dav- + -ęs,-usi
	Veždavęs, veždavusi

/Veždavę, veždavusios/

Tylėdavęs, tylėdavusi

/Tylėdavę, tylėdavusios/

	Būsimasis  laikas
	Vež/ti/+ - siąs, - siantis,- sianti

Tylė/ti/+ -siąs, - siantis,sianti

Rody/ti/ + - siąs,siantis,-sianti
	Vešiąs, vešiantis, vešianti,

/Vešią,vešiantys,vešiančios/
Tylėsiąs,tylėsiantis,tylėsianti /tylėsią,tylėsiantys,tylėsiančios/
Rodysiąs,rodysiantis,rodysianti 

/rodysią,rodysiantys,rodysiančios/  


NEVEIKIAMOSIOS RŪŠIES DALYVIAI
	LAIKAI
	DARYBA
	DALYVIAI

	Esamasis laikas
	Veža + -mas, -ma

Tyli + -mas, -ma

Rodo + -mas, -ma
	Vežamas, vežama

Tylimas, tylima

Rodomas, rodoma

	Būtasis laikas
	Vež/ti/ + -tas, -ta

Tylė/ti/ + -tas, ta

Rody/ti/ + -tas, -ta
	Vežtas, vežta

Tylėtas, tylėta

Rodytas, rodyta

	Būsimasis laikas
	Vež/ti/ + -simas, -sima

Tylė/ti/ + -simas, -sima

Rody/ti/ + -simas, -sima
	Vešimas, vešima

Tylėsimas, tylėsima

Rodysimas, rodysima


PADALYVIAI

	LAIKAI
	DARYBA
	PADALYVIAI

	Esamasis laikas
	Veža + ant

Tyli + int

Rodo + ant
	Vežant

Tylint

Rodant

	Būtasis kartinis laikas
	Vež/ė/ + us

Tylėj/o/ + us

Rod/ė/ + us
	Vežus

Tylėjus

Rodžius

	Būtasis dažninis laikas
	Vež/ti/ + dav + us

Tylė/ti/ + dav + us

Rody/ti/ + dav + us
	Veždavus

Tylėdavus

Rodydavus

	Būsimasis laikas
	Vež/ti/ + siant

Tylė/ti/ + siant

Rody/ti/ + siant
	Vešiant

Tylėsiant

Rodysiant


PUSDALYVIAI

	Vež/ti/ + 
Tylė/ti/ + -damas, -dama 

Rody/ti/ +
	Veždamas, veždama (veždami, veždamos)

Tylėdamas, tylėdama (tylėdami, tylėdamos)

Rodydamas, rodydama (rodydami, rodydamos)


ĮVARDIS yra kaitoma kalbos dalis, 

kuri nurodo daiktą, ypatybę arba skaičių, bet jų nepavadina.

 ĮVARDŽIŲ   S K Y R I A I
	Asmeniniai
	aš, tu, jis, ji, mes jūs, jie, jos...

	SANGRĄŽINIS
	savęs

	Savybiniai
	manas, tavas, savas, maniškis, taviškis, saviškis, mūsiškis, jūsiškis; manasis, manoji, savasis, savoji...

	Parodomieji
	šis, ši,  šitas, šita,  tas, ta, anas, ana, šitoks, šitokia, toks, tokia, šioks, šiokia, anoks, anokia...

	Pažymimieji              
	Pats, pati, pat, aš pats, ta pati...

	Klausiamieji ir  santykiniai 
Įsidėmėtina: klausiamieji 
santykiniai                  
	kas, koks, kokia, kuris, kuri, katras, katra, kelintas, kelinta… 
tai klausiamasis sakinys (su klaustuku), pvz. : Kas čia atsitiko?

kai neklausiama:  kas bus, kas nebus, bet žemaitis nepražus.

	Nežymimieji
	kažkas, kažin koks, kas nors, kai kas, bet kas, kas ne kas, kuris ne kuris, kažin kas, kažkoks, kažkuris, kažin kuris, koks nors, bet kas, bet kuris, keleri, keliolika, kas ne kas, vienas kitas, joks, šitas…

	Atskiriamieji
	Kitas, kita, kitoks, kitokia, kitkas, tam tikras, vienoks, vienas kitas...

	Apibendrinamieji
	Visas, visa, viskas, visoks, visokia, kiekvienas, kiekviena..


ĮVARDŽIUOTINIŲ formų linksniavimas

VIENASKAITA  vyr.g. ir mot.g.         DAUGISKAITA   vyr. ir mot.g.
V. kas?       manasis,  manoji               manieji,  manosios
K. ko?         manojo,   manosios          manųjų, manųjų
N. kam?     manajam, manajai,           maniesiems,  manosioms
G. ką? …….manąjį,    manąją, ……….. manuosius,    manąsias
Įn. kuo? ….manuoju, manąja              manaisiais,     manosiomis
Vt. kame?  manajame, manojoje       manuosiuose, manosiose.

LINKSNIAVIMAS
……….Asmeniniai ir     sangrąžinis
Vienaskaita ………………………    .Daugiskaita
V.  aš,             tu                   –             mes,         jūs
K.  manęs,      tavęs             savęs        mūsų,      jūsų
N.  man,          tau,               sau           mums,     jums
G.  mane,        tave,             save          mus,        jus
Įn. manimi      tavimi           savimi      mumis,    jumis
Vt. manyje      tavyje           savyje       mumyse, jumyse
Įsidėmėtina: Vns. kilmininke manęs,  tavęs,  savęs (su nosine),   o galininke mane,  tave,  save ( be nosinės!)
Visi įvardžiai linksniuojami ir turi nosines  vns. galininke ir  dgs.  kilmininke.

